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پیوند رس��انه و دین به آغ��از پیدایش دین بازمی گردد. 
از یک س��و دین اساساً »پیامی« است که از جانب خداوند 
برای انسان ها آمده است و از سوی دیگر رسانه را وسیله ای 
می دانند که منتقل کننده پیام اس��ت، بنابراین این دو در 
گذر زمان هم��واره در تعامل با یکدیگر بوده اند، به طوری 
که رسانه های مختلفی در طول تاریخ در خدمت دین قرار 
داش��ته اند که عمدتاً شامل رسانه های سنتی نظیر منبر و 
ارتباطات میان فردی می ش��ده است. علاوه بر این همواره 
عالمان دینی این دغدغه را داشته اند که چگونه می توانند 
پیام دین را بهتر به مخاطبان خود بگویند. آیات متعددی 
در قرآن کریم بر لزوم تبیین معارف اسلامی تاکید دارد. آیه 
۱۰۴ سوره آل عمران می فرماید: باید از میان شما، جمعی 
دع��وت ب��ه نیکی و امر به معروف و نه��ی از منکر کنند! و 
آنها همان رستگارانند. دین مبین اسلام، آیینی »جهانی« 
و »جاودانه« است و آمده تا رابطه بین »خدا«، »انسان« و 
»جهان« را تبیین و تنظیم کند. چنین دینی برای تحقق 
ویژگی های��ی که از »خاتمیت« آن برخاس��ته، ماهیتا باید 
تبلیغی نیز باش��د و از همه ظرفیت ها برای گسترش خود 
بهره ببرد تا مفاهیم و پیام های آسمانی آن به همه انسان ها 
برای همیشه و در همه جا برسد و اتمام حجت محقق شود. 
ظهور وسایل ارتباطی جدید همچون مطبوعات، رادیو، 
تلویزی��ون و... چالش میان رس��انه و دی��ن را وارد مرحله 
جدیدی کرد که دارای ابعاد بس��یار گس��ترده ای بود. این 
چالش عمدتاً از آنجا ناشی می شود که رسانه های جدید به 
واسطه اینکه در بستر فرهنگ و تمدن غرب شکل گرفته اند 
دارای اقتضائات خاصی هستند که در بعضی موارد با ماهیت 
دین سازگار نیست، علاوه بر این به واسطه ویژگی های فنی 
ام��کان ارائه همه محتواهای دینی از طریق این رس��انه ها  
نیس��ت. در این میان پیدایش انقلاب اس��لامی در ایران و 

تشکیل جمهوری اسلامی که 2 رسانه 
رادی��و و تلویزی��ون را در اختیار گرفت 
پیوند رسانه و دین را وارد مرحله نوینی 
ک��رد، به طوری که طرح مباحث دینی 
را در تمام اش��کال و صُور آن در این دو 
رسانه فراهم ساخت و در نتیجه در طول 
س��ال های پس از انقلاب در برنامه های 
دینی ش��اهد فراز و نشیب های فراوانی 
در قالب های متفاوت بوده ایم. رسانه در 
ترویج اندیش��ه های معنوی و اخلاقی، 
بویژه در حوزه دین، نقش��ی اساسی و 
بنیادی دارد. به نظر می رس��د در میان 
رسانه ها، تلویزیون به دلیل گستردگی 
مخاطب��ان بهترین رس��انه برای تبلیغ 
سریع و گسترده گفتمان های دینی به 
شمار می رود. مطمئن بودیم وقتی که 
فعالیت های قرآن��ی و فعالان قرآنی در 
یک قالب صحیح، جذاب و متنوع ارائه 

شود بیننده خودش را دارد و جذاب خواهد بود. قرآن کتاب 
زندگی اس��ت و ماه رمضان فرصت ویژه ای اس��ت تا هرچه 

بیشتر متن زندگی را با قرآن گره بزنیم. 
سال هاست گفته می شود شوخی، خنده و شادی تضادی 
با اسلام و قرآن و سنت پیغمبر)ص( ندارد ولی گویا هنوز 
این تفکر پایگاه محکمی بین بس��یاری از محافل مدیریت 
دینی کش��ور ن��دارد، چنانکه تهیه کنن��ده برنامه موفق و 
قرآنی »محفل« می گوی��د یکی از چالش های اصلی اش با 
مس��ؤولانی بوده است که خنده و ش��وخی در برنامه را به 

معنای بی احترامی به قرآن می دانستند)!(
فصل دوم ویژه برنامه »محفل« که به حوزه قرآن کریم 
اختصاص دارد و از تفاوت خاصی با دیگر برنامه های مشابه 
برخوردار است، ماه رمضان امسال هم مانند سری اول خود 

موفق بوده است.  
سیدمحمدحسین هاشمی گلپایگانی تهیه کننده برنامه 
محف��ل در این باره به »وطن امروز« گفت: همیش��ه این 
نگران��ی درباره برنامه هایی مثل »محف��ل« وجود دارد که 
در فصل های بعد، توفیق فصل نخست را نداشته باشند. ما 
نیز این نگرانی را داشتیم اما به لطف خدا، کل گروه تولید 
تمام توانش را به کار بست و در طبق اخلاص گذاشت تا با 
فعالیتی چند برابر، کار به نحو شایسته ای پیش رود. ما تلاش 
خودمان را کردیم تا نظر مخاطب تأمین شود. سوژه های این 
فصل از برنامه نس��بت به فصل قبل از نظر فنی سوژه های 
قوی تری بودند و خوش��حالیم که مردم توانس��تند ارتباط 

بهتری با برنامه بگیرند.
وی در ادامه افزود: با مجموعه ای از نهادها و سازمان ها 
یا افراد حقیقی و حقوقی مش��ورت هایی ش��د و انتقادها و 
پیشنهادهایی را دریافت کردیم که بسیاری از آنها در تولید 

فصل دوم به ما کمک کرد. یک نقد جدی برای ما این بود 
که »محفل«، یک برنامه تعاملی نیس��ت و یک طرفه است 
لذا امسال س��عی کردیم با »مثبت محفل« که روی آنتن 
پخش می آید و یک قس��متی از برنامه است، این برنامه را 
تعاملی کنیم. مجموعه ای از انتقادهای دیگر هم ش��ده بود 
اما س��ال گذش��ته فرصت کمی برای تولید داش��تیم ولی 
امس��ال فرصت بیشتری در اختیارمان بود و گروه تولید به 
اماکن مختلفی سر زد و با نهادهای مختلفی ارتباط گرفت 
تا سوژه های بهتری انتخاب شوند. ما اقشار مختلفی داریم 
و هر کدام ش��ان جایگاه و منصبی در کشور دارند و از نگاه 
خودشان به این برنامه که ماهیت قرآنی دارد، نگاه می کنند 
و مثلاً معتقدند چنین برنامه ای باید دارای فضای جدی باشد 
و در آن جای شادی، شوخی یا دست زدن نیست و آن را 
حمل بر بی احترامی به قرآن می دانند ولی ما به این قضیه 
مباهات می کنیم، چرا که بخشی از مخاطبان شاید تاکنون 
ارتب��اط جدی با قرآن نداش��ته اند و با فضایی که بر برنامه 
حاکم است، این امکان وجود دارد که با آن ارتباط بگیرند 
و به این واسطه قرآن را در بستر زندگی شان ببینند که در 
زندگی آنها تنیده ش��ده است. وجود این نگاه موجب شده 
بود که برخی این فشار را روی برنامه بیاورند که تعدادی از 
داورها را تغییر بدهیم که خدا را ش��کر 
همان گروه داوری ثابت باقی ماند البته 
با یک داور مصری صحبت کرده بودیم 
و خودش هم قبول کرد ولی دولت مصر 
با حضور او مخالفت کرد و با وجود اینکه 
مسؤولان صداوسیما و شورای عالی قرآن 
حض��ور او را تأیید کرده بودند اما بعد از 
اتفاقات غزه با حضور این داور مصری در 

ایران موافقت نشد. 
هاش��می گلپایگانی درباره ش��اخص 
ش��دن این برنامه بین همه کشورهای 
اسلامی گفت: خودمان فکر نمی کردیم 
ی��ک برنام��ه در س��ال اول ب��ه عنوان 
پربیننده ترین برنامه جهان اس��لام نام 
بگی��رد و در فضای مجازی ش��اهد این 
باش��یم که مرت��ب درباره این مس��اله 
س��خن به میان آی��د و کلیپ های این 
برنام��ه پربیننده ترین بوده اس��ت البته 
اقب��ال صورت گرفته از این برنامه نش��ان از آن دارد که ما 
مس��لمانان آنطور که باید و شاید نتوانسته ایم درباره قرآن 

کار کنیم و برنامه بسازیم. 
وی در ادامه افزود: در فصل دوم، نظرات خیلی زیاد بود 
و نهادهای نظارتی زیادی بودند که هر کدام سعی می کردند 
نظر خاص خودشان را به برنامه تحمیل کنند و ما در مقابل 
سعی کردیم با صحبت و گفت وگو و در قالب جلساتی که 
برگزار ش��د، با رفع دغدغه های شان این اطمینان را به آنها 
دهیم که نگران نباشند و این روند چالش های جدی برای 
ما ایجاد کرد. در اختیار گرفتن مکان )لوکیشن ضبط( برای 
تولید برنامه خیلی سخت صورت گرفت و تجهیز و ساخت 
این مکان هم با مش��کلات زیادی هم��راه بود. به هر حال 
دکور این برنامه بزرگ ترین دکوری است که تا به حال در 
تلویزیون ساخته و نصب شده است، البته مشکلات اجرایی 

در روند تولید بود. 
وی درباره تولید فصل سوم »محفل« هم گفت: شخصا 
فکرهایی ب��رای این منظور کرده ام ام��ا هنوز برنامه ریزی 
منس��جمی برای آن ندارم. م��ا همه تلاش مان را کردیم تا 
محفل 2 یک برنامه مطلوب و خوب برای مخاطبان باشد. 
آنقدر ش��اهد تغییر و تحول در نظام تصمیم گیری کش��ور 
هس��تیم که معلوم نیس��ت چه اتفاقی در آینده بیفتد، لذا 
از الان زود اس��ت در این مورد صحبت کنم. بی ش��ک این 
برنامه بسیاری از مخاطبان خصوصا کودکان و نوجوانان را 
به حفظ و تلاوت قرآن علاقه مند کرد و بس��یاری از جمله 

رئیس صداوسیما آن را نوآورانه و خلاقانه عنوان کردند.
تهیه کنن��ده »محفل« در ادامه اف��زود:  این برنامه برای 
تمام اقش��اری ساخته ش��ده اس��ت که با تنوع فکری در 
جامعه حضور دارند و همگی می توانند مخاطب ش��بکه 3 

سیما به عنوان شبکه ای برای عموم مردم باشند، همچنین 
سازندگان تلاش  کردند دکور برنامه رنگ و بویی از جهان 
اس��لام داشته باش��د و در فصل دوم تلاش کردیم حضور 

بین المللی میهمانان افزایش یابد. 
یکی از مشکلات برنامه های پیش از افطار، کلیشه سازی و 
نداشتن خلاقیت بویژه در موضوعات مرتبط با قرآن بود اما 
برنامه »محفل« نشان داد می توان محتوای غنی و ارزشمند 
قرآنی را در ساختاری جذاب و مخاطب پسند روی آنتن برد. 
همان طور که جمعی از چهره های شاخص قرآنی در توصیف 
این برنامه تأکید داشتند، اختصاص لحظات منتهی به افطار 
به یک برنامه تلویزیونی قرآنی و شکل گیری نگاه عمیق و 
دغدغه مند در زمینه تولید محتوای جذاب قرآنی، نویدبخش 

اهتمام و توجه بیشتر به این حوزه در رسانه ملی است. 
وی افزود: از ویژگی های مدیران رس��انه، جسارت است. 
برنامه سازی در حوزه قرآنی هم حساسیت های زیادی دارد و 
کم دردسر نیست. هر کاری که می کنید ممکن است عده ای 
ناراحت شوند، یا هر لحظه ممکن است به وهن قرآن متهم 
شوید. از س��وی دیگر مقدس پنداری شدید عده ای سبب 
می ش��ود مخاطبان از قرآن فاصله بگیرند. واقعاً جس��ارت 
می خواس��ت وارد این حوزه ش��ویم ولی معمولا مدیران ما 
حوصله این خطرپذیری را ندارند. من خودم خیلی دوست 
داشتم برنامه ای قرآنی بسازم و تولید »محفل« بزرگ ترین 
توفیق زندگی ام بود. این توفیقی بود که نصیب ما شد. ممکن 
است در جاهایی هم اشتباه کرده باشیم که امیدوارم مردم 
به بزرگی خودشان ببخشند. حساسیت  و نگرانی در زمینه 
تولید چنین برنامه ای وجود داشت. ما با بسیاری از بزرگان 
قرآنی و علما دیدار و مش��ورت کردیم. درباره این برنامه با 
شورای عالی قرآن هم رایزنی داشتیم. بالاخره حوزه حساسی 
است و نگرانی های زیادی داشتیم. می خواستیم محفلی گرم 
و صمیمی را که نور قرآن بر آن تابیده اس��ت شکل دهیم. 
تلاش کردیم فضای حاکم بر برنامه دوستانه و مفرح باشد. 
برای ما مهم بود از اقشار و سنین مختلف در برنامه حضور 
داش��ته باش��ند، از پیر و کودک گرفته تا زن و مرد. آیاتی 
که در برنامه خوانده می شود توسط روحانی حاضر در میز 
داوران تفسیر شود و نکات آموزنده را بگوییم. پیش از این 
تلویزیون عادت داشت مخاطب را پای منبر بنشاند و یک 
روحانی نیم س��اعت حرف بزند، در حالی  که نس��ل جدید 
چنین برنامه هایی را نمی بیند. با آقای قاس��میان صحبت 
کردی��م و گفتیم نکات 2 دقیق��ه ای و طلایی را در برنامه 
بگویید، چون هرچه کوتاه تر باش��د برای مخاطب جذاب تر 
است و قابلیت انتشار و دیده شدن بیشتری دارد. مخاطب 
در 2 دقیق��ه می توان��د نکات کاربردی و به روز را بش��نود. 
ش��وخی بین داوران و با میهمان��ان، موجب ایجاد فضایی 

گرم و صمیمی در برنامه شده است.
هاش��می گلپایگانی در ادامه گفت: یکی از سیاست های 
فرم��ی و س��اختاری ما همی��ن فضای خودمان��ی بود. در 
جلساتی که با داوران داشتیم گفتم تعارف را کنار بگذارید، 
با هم صمیمی باشید، شوخی کنید، حرف های کلیشه ای و 
تشریفاتی را کنار بگذارید، حرف های ساده و خودمانی بزنید 
و حتی در نوع پوشش هم شکل خودتان باشید. تأکید کردم 
نمی خواهم روی آنتن، یک عده داور عصاقورت داده داشته 
باش��یم. در جلس��ات توجیهی تلاش کردیم به این فضای 
خودمانی و صمیمی برسیم که خوشبختانه نتیجه کار هم 
نشان می دهد موفق شدیم. پیش از این هرچه محفل قرآنی 
در تلویزیون دیدیم، قاریانی با کت و شلوار بودند. این برای 
مخاطب جذابیت ندارد، فضا باید به سمت عمومی تر برود، 
برای همین آقا حامد با لباس های ش��اد و رنگی می آید و 
از آقای حسنین هم خواستیم لباس عربی بپوشند. این از 
سیاست های ساختاری برنامه بود. در سیاست های محتوایی 
برنامه به دنبال ترویج جایگاه و شأن مادر بودیم و به مساله 
اهمیت پیوند قرآن و عترت هم پرداختیم. اثرگذاری برنامه 
روی خانواده ها بس��یار بالا بوده اس��ت، بویژه خانواده هایی 
ک��ه فرزند خردس��ال و نوجوان دارند. کارشناس��ان ما هم 
می گویند پیام های زی��ادی برای معرفی کلاس های قرآن 
دریافت می کنند که این نشان می دهد برنامه اثرگذار بوده 
است. فیلم های زیادی را هم از خانواده ها دریافت می کنیم 

که بچه های ش��ان در حال قرآن خواندن هس��تند. ما فقط 
ش��یرینی پیام اله��ی را به مردم ی��ادآوری کردیم و مردم 
خودشان به سمت کلام الهی کشیده می شوند. نوع معرفی 
نخبگان قرآنی بسیار مهم است. تاکنون اینطور بوده که مثلا 
یکی را جلوی دوربین می نشاندند و درباره او حرف می زدند 
که فلان افتخارات را کس��ب کرده اس��ت. ما در این برنامه 
فرصت صحبت بی واسطه و ارتباط خودمانی نخبگان قرآنی 
با مخاطبان را ایجاد کردیم و آنها نخبگی شان را نشان دادند. 
بچه ای که حافظ کل قرآن اس��ت، می گوید، می خندد، به 
سوال ها پاسخ های هوشمندانه و دقیق می دهد، این خودش 
نشان می دهد نخبه است. به  نظرم بهترین کاری که می تواند 
امت اسلامی را به هم نزدیک کند، ساخت برنامه مشترک 
قرآنی است و قرآن تنها چیزی است که کشورهای جهان 
اس��لام درباره آن اختلاف نظر ندارند، پس می توان به این 
ریس��مان محکم الهی متوسل شد تا در پرتو کلام الهی با 
هم حرف بزنیم و به هم نزدیک شویم. بخش هایی از برنامه 
ما در یک کانال یوتیوب مصری منتشر شده بود و تا 5۰۰ 
هزار بازدید داشت، این از برکات قرآن برای نزدیک کردن 

امت اسلامی به همدیگر است. 
تهیه کننده برنامه »محفل« در انتها خاطرنش��ان کرد:  

از مفه��وم و محتوای قرآنی و کس��ی 
ک��ه ق��رآن تغییر و تأثی��ری جدی در 
زندگی اش داشته و به قرآن عمل کرده 
اس��ت، یا حتی قاری و حافظ قرآن در 
ای��ن برنامه مح��ور قرار دادی��م. ما در 
»محفل« به دنبال ستاره ها و سوژه های 
ناب قرآنی هس��تیم و این تفاوت اصلی 
»محفل« و برنامه هایی مثل »حسینیه 
معلی« است. »محفل« تلنت شو نیست 
و ی��ک محفل یا بزم قرآنی اس��ت. ما 
س��وژه هایی از خارج از کشور داشتیم 
و لازم بود با برنامه ریزی درستی سراغ 
آنها می رفتیم همچنین در خود ایران 
سوژه هایی از سراسر کشور و از قشرها 

و س��نین مختلف داشتیم از کودک تا پیر و جوان تا زن و 
مرد و مشاغل مختلف در برنامه حضور یافته اند. ما از اینکه 
به دنبال تولید س��لبریتی مذهبی درست باشیم استقبال 
می  کنیم و بهتر اس��ت به جای محتوای زرد و افرادی که 
مسؤولیتی برای کارهای خود قائل نیستند از محتوای جذاب 
و در عین حال فاخر برای برنامه سازی استفاده کنیم و قطعا 
اگر این مسیر را ادامه دهیم می توانیم بر ذائقه مخاطب هم 
تأثیر بگذاریم و در آینده ش��اهد تعامل و مخاطب بیش��تر 

برای این دست برنامه  ها باشیم. 
قرآنبرایهمهاست ■

احمد ابوالقاس��می، کارش��ناس و داور »محفل« نیز در 
گفت وگو با »وطن امروز« بیان کرد: چند پزشک برای من 
نوشته بودند قصد داشتند از ایران مهاجرت کنند و خیلی 
از کار های آن را نیز انجام داده بودند ولی یک ش��ب وقتی 
در بیمارس��تان مش��غول کار بودند با شنیدن تلاوت قرآن 
خیلی متحول ش��دند. آنها نوشته بودند کم کم به تماشای 
محفل نشستیم و کم کم به قرآن علاقه مند شدیم. آنها بعد 
از شنیدن صدای قرآن گفته بودند اگر ما از ایران برویم آیا 
زمان مغرب که در مس��اجد تهران قرآن پخش می شود در 
آلمان هم چنین صدا ها و چنین روحانیتی وجود دارد؟ ما 

بعد از این اتفاق از مهاجرت صرف نظر کردیم. 
داور برنامه »محفل« گفت: ما همیشه از سوی مردم دچار 
این سوال بودیم که آیا جامعه قرآنی توانایی خندیدن دارد، 
در حالی  که یک مومن واقعی ش��ادی اش مستدام است و 

لحظه ای نیست و »محفل« این را نشان داد. 
وی ادام��ه داد: زمان��ی که رویکرد ای��ن برنامه را دیدم 
احساس کردم این برنامه می تواند اتفاق جالبی را رقم بزند. 
در قال��ب متفاوت و با یک جدیت و اعتماد کامل از طرف 
تهیه کننده و تیم شبکه، مطمئن بودم با عزمی که در این 
قضیه دارند کار با اس��تقبال مواجه می ش��ود. این خودش 
نوعی ش��هامت همراه با رویکرد مناسب محسوب می شود. 
ما به عنوان جامعه قرآنی مطمئن بودیم وقتی فعالیت های 

قرآنی و فعالان قرآنی در یک قالب صحیح، جذاب و متنوع 
ارائه شوند، بیننده خودش را دارد و جذاب خواهد بود. 

ابوالقاس��می با اش��اره به اصل و هدف برنامه »محفل« 
گفت: اصل و هدف برنامه معرفی نوع فعالیت های قرآنی و 
فعالان قرآنی است. خانواده های مذهبی می دانند حفظ قرآن 
چیست اما واقعا جمعیت زیادی از اقشار جامعه نمی دانند 
این نوع اتفاقات چطور رقم می خورد. جامعه قرآنی با هنر 
تلاوت آشنا بودند و خیلی از مردم ممکن است به صورت 
جدی تاکنون نتوانسته باشند با توجه و دقت به تلاوت گوش 
کنند. الان بازخوردهایی که در صفحه ش��خصی خودم در 
اینستاگرام دارم بازخوردهای عجیبی است. برای مثال فردی 
نوش��ته بود: »تاکنون در کل عمر توفیق نداشتم برای امام 
حسین)ع( گریه کنم اما وقتی تلاوت استاد کریم منصوری 
پخش و دو بیت برای امام حسین)ع( خوانده شد به اندازه 
کل سال هایی که گریه نکرده بودم اشک ریختم«. یا کسی 
نوش��ته بود با دین و قرآن به ص��ورت قطعی خداحافظی 
کرده بودم ولی در حال حاضر 3 الی ۴ روز است که حالم 

خوب است. 
ابوالقاس��می با بیان اینکه مخاطب برنامه را قش��ر عام 
جامعه تش��کیل می دهد تا صرف��ا جامعه قرآنی گفت: این 
برنامه تش��کیل ش��د تا فعالیت های قرآنی را از اختصاصی 
ب��ودن خارج کند و امیدواریم به این هدف که فعالیت های 

قرآنی را اشاعه دهد نزدیک شده باشد. 
وی ادام��ه داد: همیش��ه یکی از معترضان جداس��ازی 
ش��بکه های اختصاصی از این نوع ب��ودم. قرآن برای همه 
است. شبکه تخصصی ورزش خوب است که داشته باشیم 
یا ش��بکه تخصصی سلامت خوب است داشته باشیم ولی 
ق��رآن خیر. می توانیم ش��بکه تخصصی قرآن هم داش��ته 
باشیم به شرطی که شبکه های دیگر از وظیفه برنامه سازی 
قرآنی خود غافل نباشند که در برنامه »محفل« این اتفاق 
افتاد. در چند سال گذشته هم شبکه یک برنامه »ترنم« را 
ساخت که خیلی مورد استقبال قرار گرفت و امسال شبکه 
3 این کار را انجام داد. این نش��ان می دهد ورزشکار ما که 
مخاطب ش��بکه تخصصی ورزش اس��ت هم نیازمند نکات 

قرآنی و معنوی خواهد بود. 
داور برنامه قرآنی »محفل« در انتها در پاس��خی به این 
پرسش که آیا از جانب جامعه قرآنی با چنین برنامه هایی با 
این سبک و سیاق مخالفت می شود یا نه، گفت: من مخالفت 
جدی ندیدم، تنها واکنش هایی خیلی اندک را مشاهده کردم 
که با توضیح به آنها برخی ابهامات برطرف شد. 9۰ درصد 
جامعه قرآنی به عنوان کسی که تماس داشتم از پخش و 
برپایی چنین برنامه ای راضی و با آن موافق بودند، بعضی ها 
هم که مخالفت کردند بعضاً از بی اطلاعی بوده است. زمانی 
که موردی تک تک توضیح دادم توجیه شدند. تنها ۴ - 3 
مورد خوش شان نیامد. به معنای واقعی کلمه منصفانه نگاه 
می کنم، چرا که من اگر به عنوان کارش��ناس غیرمنصفانه 
درباره مسائل قرآنی صحبت کنم کسی اعتماد نخواهد کرد. 
بنده با بزرگان قرآنی که تماس داشتم اکثراً نظرشان جلب 

شده و عالی بودن برنامه را متذکر شدند. 
رسالتقرآنی ■

»حامد شاکرنژاد« از قاریان صاحبنام 
ایران که در مسابقات بین المللی همیشه 
رتبه دار بوده است و او را همیشه با تیپ 
متفاوت ش��ناخته ایم، معتقد است یک 
ق��اری و اهل قرآن باید ظاهری متفاوت 
داشته باشد. شاکرنژاد به عنوان یکی از 

داوران در برنامه »محفل« حضور دارد.
وی با اش��اره به مسؤولیت حضور در 
این برنامه به »وطن امروز« گفت: زمانی 
که برای میزبانی این برنامه با من تماس 
گرفته ش��د، در یک دوراهی بزرگی قرار 
گرفتم، از یک سمت به عنوان یک قاری 
این رسالت را می دیدم که برای قرآن در 
بعد رسانه کاری کنم، از طرفی هم نمی دانستم این برنامه 
ظریفتی را که می خواهم دارد یا خیر. بعد از اینکه جلساتی 
با تیم کارگردانی و محتوایی این برنامه داشتم مجاب شدم 
در راس��تای همان رس��التی که عرض کردم در این برنامه 
حضور داشته باشم. خودم را در برابر کسی که در این صحنه 
حضور پیدا می کند، مسؤول می بینم و دلم می خواهد بعد از 
این  برنامه در این عرصه چند سکو بالاتر قرار بگیرند؛ بعضا 
میهمانی داش��ته ایم که از صوت و لحنش متحیر شده ام و 
اما میهمانی نیز داش��ته ایم باید بیشتر تمرین کند؛ قاعدتا 
باید برای میهمان دسته دوم نکات بیشتری را گوشزد کنم. 
وی همچنین درباره میهمان های برنامه  و ویژگی های 
خاص آنها نیز افزود: تمام میهمانانی که در این برنامه حضور 
دارند برایم دوست داشتنی هستند اما چند میهمان بعد از 
اینکه برنامه شان تمام شد دلم می خواست چند لحظه ای تنها 
باشم، آن هم میهمانانی بودند که طی یک اتفاق مسلمان 
شده بودند و خب برایم از این جهت که به عنوان کسی که 
در خانواده مسلمان به دنیا آمده و کسی که به دنبال دین 
رفته است متحیر کننده بوده است. برنامه محفل آنچه که ما 
می خواستیم و در دل مان بود را به منصه ظهور رساند. چیزی 
که همیشه آرزویش را داشتیم که برنامه های قرآنی خوب 
داش��ته باشیم. هنر مربی خوب این است که از بازیگرانش 
بازی بگیرد و عوامل محفل کمک کردند ما اجرای بهتری 

داشته باشیم و به این سبب رسانه را هم بهتر شناختیم.
ق��اری بین المللی پیرامون مخاطب��ان و نحوه برقراری 
ارتباط با قشر نوجوان در این برنامه نیز  گفت: در کل 35 
سال قرآن خواندن و حضور در محافل داخلی برای نخستین 
بار ارتباط گیری نوجوانان برایم کاملا متفاوت با قبل بود. این 
امر اصلا قابل مقایسه نبود. مردم عادی سراغ ما می آیند و 
به همین دلیل ما هم به آرزوی خود رسیدیم که توانستیم 
با بینندگان ارتباط خوبی برقرار کنیم. در دیدار با س��ران 
نظ��ام نیز که حضور پیدا ک��ردم آنجا هم تعریف و تمجید 

مسؤولان از این برنامه را شنیدم.
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